
MEMÒRIA BIBLIOTECA DE CAN ROSCADA 
ANY 2000 

 
El dia 24 d’abril de l’any 1999 es va inaugurar la biblioteca de Can 
Roscada. Aquest primer any considerant que era una mica atípic i 
que no tenia massa dades recollides no es va fer la memòria.  
 
Penso que és interessant però fer-la cada any perquè ens pot 
donar una visió del camí que hem de seguir. 
 
USUARIS: 
 
En el full adjunt es pot veure el nombre d’usuaris per edats i 
segons l’horari. S’entén que es considera l’hora d’entrada a la 
biblioteca, doncs a vegades si està molt poc, per exemple a fer 
un préstec, d’altres més: mares  o pares amb nens que venen a 
mirar contes o estudiants que poden arribar a les quatre i 
marxar a les vuit. 
 
Es pot remarcar que el mes amb més assistència va ser el 
novembre, seguit del febrer. 
 
Els mesos d’estiu, sobre tot l’agost, hi ha una forta davallada. 
 
El juliol venen més persones que el juny degut a l’hora del conte 
de cada dijous. 
 
Aquestes xifres contemplen els usuaris en horari de biblioteca 
però no visites escolar, xerrades o altres activitats que es fan 
fora de les hores d’obertura. 
 
 
 
 
 



PRÉSTEC: 
 
El préstec, a part de la baixada del mes d’agost, s’ha mantingut 
força amb una certa tendència a l’alça. 
Aquesta pot ser deguda a l’augment de material audiovisual que 
cada dia anem ampliant més. 
 
Es pot veure també que el juliol va tenir una bona marxa 
coincidint amb els dies de l’activitat del conte. 
 
SERVEI DE FOTOCÒPIES, IMPTRESSIÓ, ORDINADOR I 
INTERNET: 
 
La demanda d’aquest serveis, excepte internet, que és més 
constant, sol coincidir en èpoques d’exàmens, i de presentar 
treballs, en les quals un sol ordinador és insuficient per atendre 
a tothom que ho sol·licita. Algunes persones que han vingut varies 
vegades i han hagut de fer cua per connectar-se o fer un treball, 
han deixat de venir. 
 
INGRESSOS I DESPESES: 
 
A partir del mes d’abril  es van començar a cobrar les fotocòpies, 
els fulls impresos i la connexió a internet. 
Aquest cobrament ha sigut molt positiu perquè tothom 
s’autocontrola molt millor el temps sabent que al final ha de 
pagar i ha evitat discussions i abusos.  
Els diners recaptades els he utilitzat  per pagar regals de gent 
que ha col·laborat amb la biblioteca explicant contes, fent tallers 
o altres aportacions. 
També ha servit per comprar compacts o vídeos. 
S’adjunta full amb el resum. 
 
 
 



ADQUISICIONS: 
 
Les adquisicions de llibres  s’han fet tenint en compte les 
mancances que tenim d’obres generals i també de literatura amb 
castellà, contes amb anglès i algun títol de molta demanda. 
 
S’han comprat vídeos i CD’s seguint dos criteris: popularitat i per 
crear un fons d’obres clàssiques, intentant així satisfer el que 
suggerien els usuaris sobretot joves, sense deixar de banda la 
qualitat. 
 
Les revistes són variades: infantil, juvenil, magazine, del cor, de 
viatges, de medi ambient, de salut i autoajuda, per pares, per la 
gent gran, d’automobilisme, d’informàtica, de viatges, de cinema, 
de reportatges, d’agricultura, locals de diferents pobles, etc. 
 
En aquest primer any i mig gairebé s’ha doblat el número de 
documents de la biblioteca, tenint en compte l’aportació de la 
Central de Biblioteques que amb suport genèric ens ha enviat 
llibres valorats amb més de 740.000 PTA: 
Tot el material ha estat catalogat. 
 
ACTIVITATS:  
 
PER L’ESCOLA* 
 
Les primeres activitats van tenir lloc a el dies 2 i 28 i 21 de març 
amb els nens de cicle inicial i mitjà de l’escola. 
 
A partir d’una proposta feta als mestres, en tres grups, van fer 
una visita de 9’30 a 10’30 del matí . Se'ls va explicar el 
funcionament de la biblioteca, vam mirar  diferents llibres i vam 
explicar un conte. 
Es varen emportar una fitxa  perquè la treballessin a l’escola. 
 



A principi de curs 2000/2001 vaig proposar als mestres de fer 
durant l’any dues visites per curs tots els cursos de l’escola per 
fer formació i animació a la lectura. La proposta va ser 
acceptada. 
 
El dia 25 i 27 d’octubre van venir els nens de 6è i 5è de 11 a 12 
Durant la visita vaig explicar el què és una biblioteca, com esta 
organitzada, què s’hi pot trobar,  les normes i l’horari. 
Vaig presentar-los un autor i vam fer lectura d’un fragment. Per 
6è Saint Exupéry (El Petit Príncep) i 5è Roal Dahl (Les bruixes) i 
vaig donar un punt de llibre per a cada un de record. 
 
El 20 i el 22 de novembre van fer la visita 3er. 4art  de 11 a 12 
amb el mateix programa però a un nivell més planer. 
 
El 29 i 30 de novembre les classes de 1er. i 2on. 
També vaig fer un recorregut per la biblioteca, vaig explicar un 
conte i en un full on hi ha una carta adreçada als pares animant-
los a venir a la biblioteca, van fer un dibuix sobre el conte.  
 
L’ASSOCIACIÓ DE PARES 
 
El dia 3 de febrer, l’AMPA de l’escola va organitzar una xerrada 
sobre el desenvolupament  de l’infant. 
 
L’11 de maig, una xerrada tertúlia “la funció del pares en el 
desenvolupament del nen” 
 
 
 
 
 
 
 
 



ANIVERSARI BIBLIOTECA* 
 
Durant  els mesos de març i d’abril, vam anar fent gran un pastís 
de porexpan amb “farina de lector”.  
Tothom que va llegir un llibre podia omplir una fitxa amb el nom 
del llibre i el seu i com més “farina” hi hagués, més gran seria el 
pastís d’aniversari de la biblioteca . Es varen sortejar llibres i 
regals per les diferents edats entre els participants 
 
Per completar la celebració, es van fer un seguit d’actes durant 
la setmana del 2 al 7 de maig. 
 
El dia 2 va venir un representant del grup JAT’HO DIRÉ  a fer 
una xerrada dirigida especialment al jovent. 
No hi va haver massa participació, entre altre coses va coincidir 
amb els dies de viatges escolars de l’institut de Santa Coloma. 
 
El dia 4  es va fer un “De tu a tu amb... la Dolors Garcia” que hi va 
haver força assistència i col·loqui. Tot i que estava pensat per a 
gent gran n’hi va venir de totes les edats. 
 
El dia 5,  la Pepa Llobet de “Va de contes” va omplir la sala amb el 
més petits i els seus pares. 
 
El dia 7, a la festa de cloenda, presentada pel senyor Llop i el 
senyor Albinus , es van lliurar els premis del “Ier. Certamen 
literari Can Roscada” i ho van amenitzar la Rosa d’Osor i en Quim 
Xena, i per acabar es va servir un gran pastís d’aniversari. 
La festa va ser força concorreguda . 
 
 
 
 
 
 



L’HORA DEL CONTE 
 
El dia 19 de maig, la guanyadora d’un accèssit al premi Senyor 
Albinus, la Carmina Vidal, ens va explicar contes, amb la sala 
plena, acabant  menjant-nos les restes del pastís d’aniversari. 
 
Tots els dijous del mes de juliol es va fer l’hora del conte: “Les 
rondalles del dijous” amb moltíssim públic i uns rondallaires 
d’excepció: la Mercè Rabionet, en Pep Duran, la Sílvia Escuder i 
la Carmina Rabassedas. 
El dia 21 de desembre ens va explicar contes la Montse Sala de 
“Va de contes” 
 
ALTRES ACTIVITATS 
 
El dia 18 d’octubre vam fer un altre “De tu a tu....” aquesta 
vegada amb l’Antoni Puigvert. 
L’assistència va ser d’unes 23 persones. 
 
El 24 de novembre a la tarda, amb el Cor Parroquial i els alumnes 
del Taller de música de Vilobí, celebràvem Santa Cecília. No hi 
cabia ningú més. 
 
*El 15 de desembre, per preparar el Nadal, taller de fanalets 
amb la Teresa Bota i la Núria Vivas. 
Els vam tenir penjats a la biblioteca fins la setmana de Reis. 
També els hi vaig fer una tira amb la cançó dels Reis i uns 
dibuixos que tenien de pintar. 
 
GUIES 
 
Al llarg de l’any, s’han editat quatre guies per a donar a conèixer 
les novetats i per a recomanar diferents llibres. 



 
FORMACIÓ 
 
El 8 de maig vaig assistir a la Casa de Cultura a una jornada 
organitzada per la Central de Biblioteques, que tocava diferents 
temes relacionats amb les biblioteques . 
El més interessant i que m’ha servit de guia, és l’aportació de la 
bibliotecària  de Salt sobre visites escolars . 
 
Els dies 10 i 11 de novembre vaig assistir a un curs a la Fundación 
German Sanchez Ruiperez a Peñaranda de Bracamonte. 
Va ser cansat pel viatge i per les hores treballades només en un 
dia i mig, però va valer molt la pena, tan pel contingut, molt 
interessant com per  la quantitat d’informació i també per 
l’intercanvi d’experiències amb altres bibliotecaris. 
 
VALORACIÓ PERSONAL I PROPOSTES 
 
El nivell d’usuaris que hem tingut durant l’any crec que justifica 
plenament l’existència de la biblioteca. 
 
La formació dels nanos que venen amb l’escola i la feina que faig 
des d’allà a l’hora de la biblioteca, s’ha notat sobre tot en la 
millora del comportament. 
 
És bo que puguem mantenir com a mínim un nivell d’adquisicions 
com l’actual perquè encara falta per arribar a un nivell correcte 
sobre tot en obres generals  i tinguem una dotació per anar 
comprant novetats i allò que suggereixen els usuaris perquè no 
decaiguin les ganes de pujar a veure què hi ha de nou. 
 
La programació d’actes potser hauria de ser més regular i 
intentar cridar l’atenció dels joves que són els que costa més 
d’habituar a utilitzar la biblioteca, si és que no són estudiants, 
però crec que entre els que si hagin acostumat des de petits, n’hi 



haurà més que al llarg de la seva vida veuran la utilitat d’aquest 
servei. 
 
Per l’any 2001 seria necessari comprar més lleixes per l’apartat 
de llibres infantils perquè s’ha esgotat l’espai. 
 
Altres materials que s’ha de pensar en adquirir, si pot ser aquest 
any o en dos anys són: 
-Un projector i pantalla per a diapositives 
-Una televisió i un vídeo amb auriculars 
-Reproductor de CD’s amb auriculars 
-DVD 
 
 
 
La part negativa l’ha protagonitzat les bretolades que, a 
temporades, s’han de suportar en detriment de les instal.lacions i 
de la tensió que provoca treballar amb aquestes condicions 
d’incivisme per part d’una colla de persones. 
 
Vilobí d’Onyar, 14 de febrer de 2001 
 
*Tots els materials utilitzats per les diferents activitats, la signatura 
diaria dels usuaris i els comprovants d’ingressos i despeses, estan a 
disposició per a ser consultats a la biblioteca. 
 
 
 


